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БІЗ КОНТЕЙНЕРЛЕР 
АЙНАЛЫМЫНЫҢ 
ЛОГИСТИКАЛЫҚ 

СЫЗБАСЫН ӘЗІРЛЕДІК. 
ОЛАРДЫ ЖҮК ҚҰРУШЫ 
ӨҢІРЛЕРДЕ ТИЕУ 
ЖӘНЕ ОДАН ӘРІ 
ТАҒАЙЫНДАЛҒАН 
СТАНЦИЯҒА ЖӨНЕЛТУ 
ЖОЛЫН БАРЫНША 
ТИІМДІ ҚОЛДАНЫП 
КЕЛЕМІЗ. БҰЛ 
ВАГОНДАРДЫҢ БОС 
ҚАЙТАРЫЛУЫНАН БО-
ЛАТЫН ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
ШЫҒЫНДАРДЫ 
ТӨМЕНДЕТІП, КОНТЕЙ-
НЕРЛІК СЕРВИСТІҢ САПА-
СЫН АРТТЫРУҒА ЖӘНЕ 
СЕРІКТЕСТЕРМЕН ӨЗАРА 
ІС-ҚИМЫЛДЫ ЖОЛҒА 
ҚОЮҒА МҮМКІНДІК БЕРІП 
ОТЫР

ДӘЙЕКСӨЗ КӨКЕЙКЕСТІ
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ӨТКЕН ЖЫЛЫ ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
ТИІМДІЛІГІ БАР 

ПРЕСС-ТУР

Арқа өңірін биылғы қыс әбігерге 
салғаны анық. Мұндай қалың 
қарды жергілікті халық елу жыл-
дан бері көрмегендерін айтады. 
Сәл күнде көктем айы туып, сол 
сірескен қалың қар ери бастайды. 
Сондықтан жер-жерде алдағы су 
тасқынының алдын алу шаралары 
жүріп жатыр. Нұр-Сұлтан-1 стан-
циясы осыған орай «Көктем-2020» 
республикалық командалық-
штабтық оқу-жаттығуын өткізуде. 

25-26 ақпанда ұйымдастырылған 
шара тақырыбы «2020 жылғы 
қарғын су  қаупі  бойынша 
төтенше жағдайларды болдыр-
мау барысындағы іс-қимылдарға 
азаматтық қорғаныстың мемлекеттік 
жүйесі құралдары мен күшін, басқару 
органдарын дайындау» деп аталды. 

Штаб бастығы, Нұр-Сұлтан-1 
станциясының бас инженері 
Бақытхан Әбеуовтің айтуын-
ша, барлық кәсіпорында оқу-
жаттығу пысықтау шараларын 
өткізу мақсатында арнайы бұйрық 
шығарылып, шара кезіндегі ке-
зекшілік кестесі жасалды. Оқу-
жаттығу басталмас бұрын байла-
ныс және ақпарат тарату жүйелері, 
қалпына келтіру және өрт сөндіру 
пойыздарының жұмысы тексерілді. 
Құрылған штаб аясында оқу-жаттығу 
басталғаны туралы белгі түскен бойда 
теміржолдың барлық құрылымдық 
бөлімшелерінен бөлінген жауапты 
мамандар Қарасай батыр көшесіндегі 
штабқа жиналды. Нұр-Сұлтан 
қаласының Төтенше жағдайлар де-
партаментімен  тығыз байланыс ор-
натылды.   

– Әне-міне дегенше көктем келіп, 
күн жылына бастайды. Күн бірден 
жылып кетер болса, қауіпті болып 
тұр, мына қардың еруін тоқтатуға 
көп күш керек. Сондықтан біз қандай 
жағдайға да дайын отыруымыз керек. 
Мұндай табиғаттың тосын мінезіне 
біз жоспарлы қадамдар арқылы ғана 
төтеп береміз, – дейді штаб бастығы. 

О қ у - ж а т т ы ғ у  б а р ы с ы н д а 
басқарушы құрам өз міндеттерін 
жақсы білетіндігі және төтенше 
жағдайлар барысында пойыз-
дар қозғалысы мен жолаушылар 
және қызметкерлер қауіпсіздігін 
қамтамасыз ете алатындығы, соны-
мен қатар олар қарғын су болған 
жағдайда оның залалын болдыр-
мау бағытында жұмыстарды дұрыс 
ұйымдастыра білетіні белгілі болды.   

Жаман айтпай, жақсы жоқ. Тасқын 
қаупі сезілген жағдайда ПЧ-17 меке-
месінен 140 жұмысшы, МПТ 0014 
дрезинасы, КАМАЗ автокраны, 
вахталық КАМАЗ, УАЗ көліктері, трак-
тор, 9 вагоннан тұратын су шайып ке-
туге қарсы пойыз жұмылдырылмақ. 
Ал Әскерилендірілген темір жол 
күзеті қызметінен қосымша 19 сар-
баз бөлінген. 24 адамнан құралған 
қалпына келтіру пойызы да дайын 
тұр. Қалпына келтіру жұмыстары 
жүретін жерде ШЧ-16 мекемесінен 
4 байланыс электр механигі жұмыс 
істейді, олардың құралдары әзір 
тұр. ТЧЭ-11 мекемесінен 6 адамнан 
тұратын 3 локомотив бригадасы 
жасақталса, ЭЧ-8 ұжымы 20 ада-
мын, дрезинасын, автокөліктерін, 
жабдықтарын дайын еткен.   

Штаб берген мәлімет бойынша, 
сумен күрес жұмысына қажет це-
мент, қаптар, арқандар, шеге, темір-
лер, шамдар, күрек, прожекторлар, 
сымдар, тағы да басқа заттар керекті 
мөлшерде дайындалған. Сондай-ақ 7 
жүк автокөлігі, 10 жүк және жолау-
шылар көлігі, 4 автобус, 4 трактор, 
эксковаторлар, 46 жеңіл көлік, 7 
дрезина торапта төтенше жағдайлар 
үшін сақадай сай тұр.  

Темір жол торабында 144 адамнан 
құралған Азаматтық қорғаныс бойын-
ша 15 құрылым бар. Олар бірнеше 
звеноға бөлінген. Атап айтқанда, 
құтқарушылар, бақылаушылар, 
медициналық-санитарлық, ин-
женерлік, өртке қарсы, электр 
желілері бойынша звенолар, апаттық 
техникалық команда, байланыстың 
апаттық қалпына келтіру командасы, 
қоғамдық тәртіпті сақтау тобы және 
тағы басқалар.  

Ұлан ОРАЗ

ҚАРҒЫН СУҒА 
ДАЙЫНБЫЗ БА?

Кездесу барысында Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа «Қазақстан темір жолы» ҰК» акцио-
нерлік қоғамының 2019 жылғы жұмысының 
қорытындылары және теміржол саласын дамыту 
перспективалары жайында баяндалды.

Сауат Мыңбаев Қазақстан Президентіне ком-
пания жұмысына қатысты кейбір заңнамалық 
және реттеу аспектілеріне қатысты мәлімет 
берді.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев Сауат 
Мыңбаевқа жүк тасымалының көлемін ұлғайту, 
контейнерлік транзит, отандық тауарлардың 
үлесін көбейту және жолаушылар тасымалының 

сапасын арттыру секілді бірқатар нақты тап-
сырма берді.

Еске сала кетсек, ағымдағы айда «ҚТЖ» ҰК» АҚ-
ның өткен жыл жұмысын қорытындылаған және 
биылғы жылға жоспарлаған мақсат-міндеттері 
талқыланған кеңейтілген жиыны болып өткен 
еді. Осы жылы компания алдына тарифтік жүк 
айналымының көлемін 226,4 млрд.ткм неттодан 
төмен емес, яғни өткен жылғы көлемнен 1% 
артық орындау міндетін алға қойып отыр. Бұл 
тапсырманы жүк тиеу көлемін арттыру есебінен 
орындау межеленуде. Сандық көрсеткіштермен 
қатар сапалық көрсеткішті жақсарту, яғни 
тартымдық жылжымалы құрамды тиімді пай-
далану жұмыстарын жалғастыру көзделіп отыр. 

Қытай – Еуропа – Қытай бағыттарында контей-
нерлік пойыздардың бағдарлық жылдамдығын 
1150 км/тәулікке дейін жеткізу шаралары да 
қарастырылып отыр. Сонымен қатар еңбек 
өнімділігін арттыру және компанияның даму 
мен оңтайландыру саясатын жүзеге асы-
ру мақсатында «Цифрлы трансформация» 
бағдарламасының жоспарларын іске асыру 
жалғаспақ. Теміржол инфрақұрылымын дамыту 
бағытында биыл 495 км жолға күрделі жөндеу 
жұмыстарын жүргізу жоспарланған. Оның 
ішінде, жылдық жоспардың 68 пайызы тран-
зиттік пойыздар жүретін жолдардың техникалық 
жағдайын жақсартуға бағытталып отыр. 

Сурет Аkorda.kz сайтынан алынды

САЛА ҚЫЗМЕТІНІҢ САПАСЫН 
АРТТЫРУДЫ ТАПСЫРДЫ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев «Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ басқарма 
төрағасы Сауат Мыңбаевты қабылдады, – деп хабарлайды «Ақорда» сайты. Президенттің 
ұлттық компания басшысын  алғашқы  қабылдауы емес, өткен жылы бірнеше рет қабылдау 
өткізіп, нақты тапсырмалар жүктегені туралы жазғанбыз. Мемлекет басшысының ҚТЖ 
жұмысын жіті қадағалап, назарда ұстап отырғанын осыдан-ақ бағамдауға болады.

Ислам ТАЛҒАТ

АО «Қазтеміртранс» запускает 
веб-портал «Личный кабинет», ко-
торый позволит клиентам самосто-
ятельно контролировать ход работ 
по заявкам и высчитывать тариф 
на перевозку в режиме «онлайн». 

Планомерная работа по запуску 
личного кабинета велась в рамках 
цифровизации АО «Қазтеміртранс» 
в течение прошлого года. Компания 
идет в ногу со временем и предостав-
ляет своим клиентам современный 
сервис высокого уровня. 

– Благодаря встроенному в лич-
ный кабинет тарифному калькуля-
тору нажатием одной-двух кнопок 
они получат расчет ставки за пере-
возку, – сообщила директор депар-
тамента по работе с клиентами АО 
«Қазтеміртранс» Ляззат Жумашева. 
– Основным преимуществом явля-
ется самообслуживание. То есть ин-
формация, которую раньше клиенты 
запрашивали и ждали сутки, теперь 
будет в общем доступе. 

Так, портал предоставит онлайн-
доступ к таким функциям, как баланс 
(информация о совершенных денеж-
ных операциях), просмотр текущего 
статуса заявки, постоянный контроль 
хода работ по заявкам, получение 
дислокационной информации, от-
правка обращений и отзывов о ра-
боте сотрудников, оценка качества 
обслуживания, изменение пароля 
и индивидуальных данных. Кроме 
того, в личном кабинете предусмот-
рен раздел «Уведомления», где будут 
публиковаться все адаптированные 
обновленные версии информаци-
онных уведомлений. Ранее инфор-
мацию о предстоящих изменениях 
в ҚТТ клиенты узнавали лишь из 
почтовой рассылки.

Продумали в компании и защиту 
персональных данных пользовате-
лей.   Регистрация и верификация 
действующих клиентов, имеющих 
договорные отношения с ҚТТ, будет 
производиться по двум критериям. 
Предварительно компания запросила 
у контрагентов их официальные элек-
тронные адреса и БИН, подтверж-
дение подлинности которых будет 
проверяться на этапе регистрации в 
личном кабинете.  

Ляззат Жумашева также подчерк-
нула, что личный кабинет подра-
зумевает полную синхронизацию 
с информационной программой 
Қазтеміртранса. Таким образом, 
информация, введенная клиентом, 
автоматически будет отображаться у 
менеджеров компании, которые смо-
гут проконтролировать правильность 
данных и расчета тарифа. 

– В планах – заключение догово-
ров с помощью ЭЦП, подписание 
финансовых документов, переход к 
безбумажной технологии и частично 
переход на самообслуживание по тем 
перевозкам, где тарифы унифициро-
ваны, чтобы клиент не тратил время 
и в своем личном кабинете мог за-
полнить заявку, – поделилась Ляззат 
Жумашева. 

Любовь РОВБА

Служителей пера ознакомили с итогами ра-
боты морских ворот Казахстана за прошлый 
год и с планами на будущее. Участники меро-
приятия ознакомились с деятельностью порта 
Актау, северного терминала и порта Курык. 

Следуя мировым тенденциям развития кон-
тейнерных перевозок, вопрос полноценного 
вовлечения казахстанской транспортной ин-
фраструктуры в перевозки грузов в контейне-
рах является актуальной задачей и реальной 
точкой роста потенциала портов Казахстана. 

Сейчас идет активная работа по привлечению 
дополнительных грузопотоков к портам по 
Транскаспийскому международному транс-
портному маршруту. В планах национального 
перевозчика в несколько раз увеличить объем 
контейнерных перевозок из Китая на маршруте 
ТМТМ. Сегодня этот объем составляет 3900 
контейнеров, а в планах – довести его до 15 
тысяч контейнеров в год.

В целях более динамичного развития и по-
вышения клиентского сервиса данные пере-
возки на участке маршрута Актау – Баку (Алят) 
– Актау осуществляются в виде регулярного 

ТРАНЗИТНЫЙ ПОТОК ВЫХОДИТ К МОРЮ

АО «НК «ҚТЖ» намерено до 2024 года увеличить контейнерные 
перевозки до  миллиона ДФЭ, и большую роль в этом отводит 
деятельности морских ворот страны. Об этом рассказали 
журналистам во время пресс-тура по портам Казахстана.

Алуа ТЛЕУБАЕВА

фидерного контейнерного сообщения.
С начала года эксплуатации порта обрабо-

тано 1394 судна, перевалка грузов составила 
более 4,3 миллиона тонн груза. 

– За 2019 год перевалено более 1,366 милли-
она тонн различных грузов. Из них 853 тысячи 
тонн – в импортном направлении и 512 тысяч 
тонн в экспортном. В настоящее время через 
паромный комплекс порта Курык на экспорт 
отправляются казахстанские зерно, уголь, неф-
тепродукты, удобрение, химикаты, – подчерк-
нул заместитель генерального директора ТОО 
«Порт Курык» Серик Ахметов. 

В целом железнодорожная и автомобильная 
инфраструктуры порта полностью позволяют 
производить прием и оперативное обслужи-
вание грузов, обеспечивают одновременную 
обработку 4 паромов или до 8 паромов в сутки. 
Так, пропускная способность железнодорожно-
го причала составляет 4,1 миллиона тонн в год, 
автомобильного – 1,9 миллиона. 

Особый интерес у журналистов вызвало по-
сещение северного терминала порта. На се-
годняшний день его  мощность по перевалке 
грузов составляет до 3 миллионов тонн в год, из 
них зерновых – 1,5 миллиона тонн, генераль-
ных грузов – 1,5 миллиона. 

Введение  в строй терминала увеличило мощ-
ность порта Актау по генеральным грузам в 
2 раза – с 1,5 миллиона тонн до 3 миллионов 
тонн, по зерновым  в 3 раза – с 0,6 миллиона 
тонн до 2,1 миллиона.

По итогам работы за 2019 год общая пере-
валка грузов составила более миллиона тонн. 
В том числе 793,5 тысячи тонн зерновых и 
217,4 тысячи тонн прочих грузов. При этом, в 
экспортном направлении отгружено порядка 
848,8 тысячи тонн. Импорт составил свыше 
162,1 тысячи тонн.

Фото Таланта КУСАЙЫНА

ЛИЧНЫЙ КАБИНЕТ – 
ДЛЯ САМООБСЛУЖИВАНИЯ
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2 ӨНДІРІС

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, 
Қызылорда

ҚАУІПСІЗДІКЖАҢАЛЫҚТАР

СЕМИНАР

Семинарға бөлімшенің бас инженері 
Күлхан Белкібаев, Қызылорда ЖТ бөлімшесі 
қауіпсіздік қызметінің басшысы Бекжан 
Өтеулиевтің басшылығымен аймақтағы 
барлық мекемелердің басшылары мен қауіп-
сіздікке жауапты мамандары қатысты.

Компания бойынша өткен жылы қозға-
лыс қауіпсіздігінің бұзылуына себеп 
болған жағдаяттардан хабардар етіп, 
сол жіберілген кемшіліктің алдын алу 
мақсатында өткізіліп отырған семинардың 
мақсатын түсіндірген бөлімшенің бас 
инженері Күлхан Белкібаев негізгі 
қателіктің теміржолшының өз кәсіби мін-

Қосұйым МҰҚАШЕВ, 
Атырау

Өткен жылы барлығы 504 кенеттен 
тексеру жүргізілсе, оның тең жартысына 
жуығы түнгі уақытта болған. Бөлімшенің 
бас инженері Б.Картан бұл жерде тек-
серу арқылы кемшілік табу мақсаты 
тұрмағанын, ең алдымен, қауіпсіздіктің 
алдын алу, ескерту, жұмысшының жа-
уапкершілігін арттыру міндеті тұрғанын 
айтады. Десек те, тексеру барысында 92 
кемшілік анықталған. Олар негізінен 
қауіпсіздік техникасын, жұмыс техно-
логиясын, лауазымдық міндеттерді 
сақтамау, арнаулы киім мен белгі беру 
құралдарын қолданбау, еңбек тәртібін 
бұзу, білім-білік төмендігі, медициналық 
тексерістен уақытылы өтпеу сынды кем-
шіліктер. «Бірақ кемшілік жаза берумен 
шектелмеуі тиіс. Мәселен, аталған кем-
шіліктерді әр жұмысшы бұзбауына бола-
ды. Қауіпсіздікті сақтап, арнаулы киімін 
киіп жүрсе, білімін жетілдіріп, өз ісіне 
жауапкершілікпен қараса, оған кім қой 
депті?! Бұл жерде әр адамның санасына, 
жеке тәртібіне байланысты мәселе туын-
дайды» дейді бас инженер.

Қауіпсіздікті сақтауда практикалық 
сабақтардың тиімділігі жоғары бола-

АДАМ ӨМІРІ ОЙЫНШЫҚ ЕМЕС
Өткен жылы Атырау жүк тасымалы бөлімшесінде өндірістік жарақат 
алу жағдайы тіркелмеген. Ол, әрине, жақсы көрсеткіш. Оған қауіпсіздік 
пен еңбек қорғауды қамтамасыз ету мақсатында басшылар тарапынан 
қолға алынған кенеттен тексеру жүргізу, станцияларда жұмысшылардың 
технологиялық процесті, қауіпсіздік техникасының ережелерін сақтауын 
қадағалау сынды  шаралар себеп болғаны анық.   

тыны сөзсіз. Бұл бағытта қауіптілігі 
аса жоғары аймақта жасайтын 
жұмысшыларға қауіпсіз жұмыс жа-
сау іс-тәжірибесін көрсету бойынша 
697 сабақ өтіпті. Қауіпсіздік диалогы 
бойынша да 377 қауіпті жағдай мысалы 
келтірілген. Кестеге сәйкес, Атырау-
дан бастап Шоқпартоғай,  Бек-Бике, 
Бәйтерек, Д.Нұрпейісова, Исатай, 
Афанасьево, Махамбет, Ганюшкино, 

Жамансор, Мұқыр, Атырау, Ақжайык, 
Құлсары, Аққыстау, Мақат, Сағыз, 
Теңдік, Қарабатан, Тұманды, Ескене, 
Доссор, тағы бірқатар станция мен 
шағын бекеттерде техникалық ре-
визия жүргізіліп, 317 жұмысшының 
білім деңгейі тексерілген. Темір-
жолшылардың үнемі дала өтінде 
жүретіні белгілі. Сол бағытта еңбек ги-
гиенасы, суықта қалай жүру, ыстықта 

өзін қалай ұстау, қатты жел кезінде 
қалай әрекет ету мысалдары да қажетті 
дүниелер. Ол бойынша да бюллетендер 
таратылған, сабақтар өткен.  

Теміржолшылар – үйдегісінен 
түздегісі көп кәсіп иелері. Оларда ар-
найы тамақтану уақыты болғанымен, 
пойыз келіп тұрғанда оған мүмкіндік 
бола бермейді. Сол себепті жұмыс 
орындарында кез келген уақытта 
ыстық тамағы мен шайын ішіп шығуға  
жағдай жасалуы керек. Ганюшкино, 
Атырау, Ақжайык, Теңдік, Қарабатан, 
Сағыз, Құлсары станцияларында 
теміржолшылардың ас ішу бөлмелері 
барлық қажетпен жабдықталған.  

Жалпы бөлімше бойынша қауіп-
сіздіктің алдын алуға барлық жағдай 
жасалып отыр. Станцияларда 
«Қауіпсіздік диалогы», «Өндірістік 
қауіпсіздіктің он екі негізгі ережесі», 
«Хенрих травматизмінің пирамидасы» 
тақырыптарында көрнекі жадынамалар 
ілінген. Сол секілді медициналық меке-
мемен «Инфаркт пен инсульттің алдын 
алу» жадынамасы әзірленіп, «Бірінші 
медициналық көмек көрсету» бойынша 
жедел жәрдем мамандарымен тренинг 
өткізілген. Жалпы қауіпсіздік бойынша 
өткен жылы 9 шара жоспарланып, оған 
бөлінген 72088,3 мың теңге толықтай 
игеріліпті. Ал жазғы-қысқы арнау-
лы киіммен және арнайы қорғаныс 
құралдарымен бөлімше жұмысшылары 
100 пайыз  қамтамасыз етілген. 

– Биыл бөлімше бойынша өндірісте 
алғашқы қысын өткізіп жатқан 63 
адамның барлығы да оқытылып, 
тәжірибелі мамандарға бекітіліп бері-
ліпті. Солардың қасында жүріп қыста 
жұмыс істеу тәртібін үйренуде. Қателік 
жөнделеді, шығынның орны толады,  
ең бастысы – адам өмірі, ал адам өмірі 
ойыншық емес, – дейді бас инженер.  

Суретті түсірген автор   

Жылжымалы құрамның жолдан 
шығып кетуінің негізгі себебі, бірінші 
кезекте, қозғалыс қауіпсіздігін сақтауға 
жауапты персоналдардың қателіктері, 
яғни лауазымдық қызметтерін атүсті 
орындауы, қала берді оларға басшылық 
тарапынан бақылаудың босаңсуы деген 
тұжырым жасалып отыр. «Жығылған-
ға жұдырық» демекші, қозғалыс 
қауіпсіздігінің жағымсыз келбетін 
қалыптастыруға сервис және жөндеу 
жүргізетін кәсіпорындардың сапасыз 
қызмет көрсетуі де қосылып отыр екен. 
Айталық, жөндеу кәсіпорындарының 
сапасыз қосалқы бөлшектерді жеткізіп, 
пайдалануы салдарынан локомотив-
тер мен вагондардың  379 рет бұзылу 
оқиғасына жол берілген. 

Қозғалыс қауіпсіздігі мамандарын 
алаңдатып отырған тағы бір мәселе, 
тыйым салған сигналдарды өтіп 
кету оқиғалары. «Бұл оқиғалардың 
орын алуына бірінші кезекте адами 
факторлардың ықпалы, яғни локо-
мотив бригадалары мен қозғалыс 
шаруашылығы қызметкерлерінің 
бір-бірімен келісілмеген әрекет-
тері сипатындағы жауапсыздық, 
лауазымдық қызметтер мен сөйлесу 
регламенттерінің орындалмауы 
басты себеп болып отыр», – дейді 

компанияның қозғалыс қауіпсіздігі 
жөніндегі басқарушы директоры Ма-
рат Шакенов. 

Мамандар жылжымалы құрам-
ның ағытылып кету оқиғаларына 
да алаңдайды. Әдетте, мұндай жағ-
дайларға жылжымалы құрамды 
мүлдем бекітпегенде немесе тежегіш 
табандықтарымен жөндеп бекітпегенде 
жол беріліп жатады. Сондай-ақ, пойы-
здарды дайын емес жолдарға қабылдау 
да өрескел қателіктер қатарынан екенін 
ескерген жөн. Мұндай оқиғалардың 
соңы кейде зардабы ауыр жағдайларға 
әкеп соғатынын ескерсек, олардың 
орын алуы расында алаңдатады.  

Қауіпсіздік қызметінің басшысы кірме 
жолдарда қозғалыс қауіпсіздігін сақтау 
мәселесіне көңілі толмайтынын да жа-
сырмайды. Былтыр кірме жолдарда 
жылжымалы құрамның жолдан шығып 
кету  оқиғалары салдарынан 350 вагон 
мен 31 локомотивке зақым келген. Ал 
бұл қып-қызыл қаржы шығыны мен 
жөндеу жұмыстарына кететін уақыттың 
зая болуы емес пе?! Кірме жол 
тармақтарының иелері зақымданған 
вагон-локомотивтерді жөндеуге ақша 
жұмсағанша, рельсті жолдарға қаржы 
салып, жөндеп, уақытылы күтімін жасап 
отырса, үлкен шығынның алдын алар 
еді деген сөздің жаны бар.    

Компания бойынша қозғалыс 

қауіпсіздігі жағдайына кері әсер етіп 
отырған оқиғалар қатарында бүйір 
рамаларының сынуы да бар. Бұл, 
әрине, көп жағдайда зауыттық ақау 
болып отыр. Десе де, былтыр бүйір 
рамаларының сынуынан жылжыма-
лы құрамның жолдан шығып кетуіне 
қатысты 11 оқиға тіркелген және ол 
алдыңғы жылдан  4 оқиғаға өскен. 

Қозғалыс қауіпсіздігінің бұзылуына 
жер төсемі мен жолдың жоғарғы 
құрылымына жасалатын ағымдық 
күтімнің қанағаттанарлықсыз жағдайы 
да аз әсер етпейтіні белгілі, соның сал-
дарынан өткен жылы жылжымалы 
құрамның жолдан шығуы 8 рет орын 
алыпты. Жолдың жоғары құрылыс 
материалдарының жиі ұрлануы да 
алаңдатарлық жайт.  

«Теміржол өтпелерінің де жағдайы 
мәз емес. Жүргізілген жұмыстар тиім-
сіз. Өткен жылы 15 жол-көлік оқиғасы 
болды. Әрине, бұл оқиғалардың ба-
сым бөлігі автокөлік жүргізушілерінің 
кінәсінен болғанына қарамастан, 
өтпелерде қозғалыс қауіпсіздігін 
күшейту бойынша жұмыстарды 
жалғастырып, тың тәсілдер қарастыру 
қажет», – дейді М. Шакенов. Сонымен 
қатар ол мобильді-диагностикалық ке-
шендер анықтаған 3-ші, 4-ші дәрежелі 
ақаулы жолдардың кем-кетігін уақы-
тылы түземеу немесе түзесе де сапасы 

ҚАУІПТІ ФАКТОРЛАРДЫ ЖОЙМАЙ....

КӨП ЕСТІГЕННЕН БІР КӨРГЕН АРТЫҚ...
Қызылорда жүк тасы-
малы  бөл імшес і нде 
қауіпсіздік қызметінің 
ұйымдастыруымен «ҚТЖ-
ЖТ» АҚ Қауіпсіздік депар-
таментінің директоры 
М.Шакеновтың 2020 
жылдың ақпан айындағы 
№116 тапсырмасы негізін-
де көрнекті айлық тексеру 
семинары өтті.  

сын көтермеуі, «жолдағы дүмпу» оқи-
ғаларына әкеліп отырғанын айтады. 

Тәжірибе көрсеткендей, қозғалыс 
қауіпсіздігі ревизорлары жүргізіп 
тұратын тексерулер тиімді әрі нәтижелі 
болып отыр. Тексеріс болған кезеңде 
қауіпсіздіктің бұзылуы мен техникалық 
құралдардың істен шығуы кеміп, 
пойыздардың кешігуі азая түсетіні 
осыған дәлел. Өткен жылы ревизорлық 
аппарат тарапынан 7 мыңнан астам 
тексеріс жүргізіліп, 88 мыңнан астам 
сәйкессіздік анықталған. Соның 50 
мыңы техникалық құралдар мен жыл-
жымалы құрамдардың күтіміне, 30 
мыңы техпроцестердің сақталуына, 
6 мыңнан астамы құжаттаманы жүр-
гізудегі бұзушылық, мыңнан астам 
оқиға жұмыс орындарында нормативті-
техникалық құжаттаманың болмауына 
қатысты болса, 500 қызметкер аттеста-
циялаудан өте алмаған. 

«Қозғалыс қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету бағытындағы іс-шаралар биыл 
да жалғасады. Соның ішінде 4 негіз-
гі бағытқа басымдық беріп отырмыз. 
Олар: пойызға адам басылуын  азай-
ту, «Қозғалыс қауіпсіздігі мәдениеті» 
деңгейін арттыру, техникалық құрал-
дардың істен шығуын төмендету және 
қозғалыс қауіпсіздігін қамтамасыз етуге 
бағытталған қаржы ағынын басқару», 
– дейді қозғалыс қызметінің басшысы.   

 Пойыздардың қозғалыс қауіпсіздігін 
сақтау бағытында жағымды жайттар 
да жоқ емес. Мысалы, мемлекеттік 
және құзырлы органдармен бірлесе 
әзірленген Жол картасы аясында іске 
асқан шаралар нәтижесінде, адамдарды 
басып кету оқиғасы  былтыр 25 пайызға 
төмендеген.   

Шымкент қаласындағы «Әскерилендірілген те-
міржол күзеті» АҚ филиалы өткен жылы 108 974 
пойызға күзет қызметін көрсетіп, 3 584 877 вагон 
жүкті қорғаған. Бірақ, пойыздар саны 2018 жылға 
қарағанда 8 пайызға азайып,  вагондар саны да үш 
пайызға төмендеген. 

Шымкент ӘТЖК филиалы 1561 км қашықтыққа 
қызмет көрсетеді. Оның 1026 км Қызылорда аймағы, 
535 км Шымкент өңірі алып жатыр. Филиал бойынша 
стационарлық бекеттер саны – 109,5 бірлік. Оның ішінде 
стационарлық объектілерді қорғау бойынша 31 постта 
қозғалыс, 70,5 бекетте инфрақұрылым нысаны, 8 бекетте 
аффилиирлендірілген кәсіпорын бар. 

«Әскерилендірілген теміржол күзетінің өткен жылғы 
барлық қызмет көрсету түрлерінен түскен табысы 2 127 
640 теңге, шығыны 22 428 145 теңгені құрады. Вагон-
дарды қорғау сағаты 601697,58 құрады. Клиенттер та-
рапынан күзет қызметіне сын болған жоқ», – деді Шым-
кент «ӘТЖК» АҚ филиалының директоры Батыржан 
Жәнібеков.   

Өткен жылы теміржол объектілеріне қарасты 19 
мүліктің ұрланғаны мәлім болып, 31 адам ұсталды. 19 
іс қозғалып, ұрланған мүліктердің құны 1 766 990 теңгені 
құрады. 

Филиалда бүгінде 1173 адам жұмыс істейді, оның 992-
сі күзетші. «Үздік күзетші» төсбелгісімен 59 жұмысшы 
марапатталған. 

Жансая СЫДЫҚБАЙ, Шымкент 

КҮЗЕТ ҚЫЗМЕТІНЕ 
СЫН ЖОҚ  

Ақтөбе станциясында қауіпсіздік шарасын 
күшейтуге байланысты рейд өтті.  Жолаушылардың 
белгіленбеген жерден өтуіне қатысты өткен шара 
станциялықтар мен желілік полицияның бірле-
суімен биылғы жылға бекітілген жоспарға сай 
ұйымдастырылды.   

«Әр адам жеке басының қауіпсіздігіне мұқият қараса, 
жазатайым оқиғалардың алдын алуға болады. Бірақ, 
пендешілік танытып, «асығып тұрмын» деген сылтаумен 
жіберілген бүгінгі қателік ертең әдетке айналады. Ал, 
«ауру қалса да, әдет қалмайды» дегенді ескерсек, бұл өте 
қауіпті болмақ.   Ол әдетті өзімізге ғана сіңіріп қоймай, 
балаларымызға  үйретеміз. Бізден көргенін істеп, олар 
да жолды айналып өтуге ерініп кесіп өтуді әдетке ай-
налдырады. Бір күн болмаса бір күн қырағылығыңды 
жоғалтып, пойыздың астына түсіп қалу қаупі өте зор. 
Жұмысыңды тәмамдап, үйіңе беттеген тұстан бастап, 
құрметті теміржолшы, сен де бөгде адамның қатарына 
жататыныңды ұмытпа. Жұмыс барысында қырағылық 
танытып, сақ болып үйренген сіздің де қызметтен тыс 
уақытта зейініңіз қауіпті аймақтан аман-сау өтуіңізге 
кепіл бола алмауы мүмкін. Сол себепті де, темір-
жол аумағын тек қана белгіленген жерлермен өтуге 
шақырамыз», – дейді Ақтөбе станция басшысының орын-
басары Асан Жұмағұлов көпшілікке қарата.   

Теміржолдың тыйым салынған аумағынан өтпекші 
болған бөгде жандарға сақтық шаралары тағы да ескер-
тілді. Теміржолшылардың сараптауынша, жол-көлік 
оқиғаларының тең жартысы пойыздың жақындап 
қалғанын ескермей, жолдан өтуге асығатындар ара-
сында тіркеледі. Жолдан кесіп өтуді әдетке айналдырған 
адам-дармен жеке дара сөйлесіп,  түсіндіру жұмыстарын 
жүргізген рейдке шыққандар  сақтық шаралары үшін 
бұрын болған жазатайым оқиғалардан мысал келтіріп, 
оларды жаман әдеттен арылып, теміржолды тек белгілен-
ген жерден кесіп өтуді қағидаға айналдыруға шақырды.    

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе
Суретті түсірген автор

АУРУ ҚАЛСА ДА, 
ӘДЕТ ҚАЛМАЙДЫ

«ҚТЖ» ҰҚ өткен жылы пойыздардың қозғалыс қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
бағытында жаман нәтижеге қол жеткізген жоқ.  Компанияның апатсыз жұмыс 
үдерісін қамтамасыз ете алды. Мысалы, былтыр компания бойынша қозғалыс 
қауіпсіздігінің бұзылу көрсеткіші алдыңғы жылға қарағанда алты пайызға, ал 
жылжымалы құрамдардың жолдан шығып кетуі 27 оқиғаға кеміген. 

Сұлугүл БАКЕСОВА

детіне немқұрайлы қарауынан, станция 
басшыларының нормативтік жүктемелерді 
қажетінше орындамауынан туындап 
отырғанын жеткізді. Алдағы уақытта 
жіберілген кемшіліктердің қайталанбауы 
үшін әр теміржолшының кәсіби міндетін 
жіті орындауын, станцияда өткізілетін 
айлық тексерудің сапасын арттыруды      

қатаң тапсырды.
Жылжымалы құрамдардың қозғалыс 

қауіпсіздігін сақтауды арттыру, жол бойын-
да жұмыс жасайтын теміржолшының 
қауіпсіздігі мен технологиялық талап-
тардың сақталуына мұқият болуды басты 
мақсат еткен ұйымдастырушылар  семи-
нарда айлық комиссиялық тексерудің 

өз дәрежесінде өткізілуін теориялық, 
практикалық тұрғыдан көрсетіп, көрнекті 
айлық тексеріс жасады. Алдымен 
Қызылорда станциясының техникалық 
кабинетінде әңгімелесу, сұрақ-жауап фор-
матында жүргізілген теориялық дәрістен 
соң станцияның оңтүстік алқымында 
және Қызылорда жол дистанциясының 
оқу-жаттығу алаңында практикалық 
үлгіде жалғасты. Жолды тексеретін 
құрал-сайманмен қаруланған қауіпсіздік 
бөлімінің басшысы Бекжан Өтеулиев 
айлық комиссиялық тексерудің қалай 
өткізілетінін, тексеру барысында не нәрсеге 
мән беру қажеттігін тайға таңба басқандай 
көрсетіп, жаттығу алаңында практикалық 
пысықтау сабағын жүргізді. Станциялық 
жолдарды тексерген кезде анықталған кем-
шіліктерді арнайы журналға жазу, оның 
қандай бұйрыққа орай жазылатынын да 
еске түсіріп, әрбір әрекеттің белгіленген 
нормативтер арқылы жасалу керектігін 
түсіндіріп, ДУ-46 журналының толты-
рылуын, ДСП таблосының құжаттармен 
жасақталуын, станция кезекшілерінің дис-
петчерлермен тығыз қарым-қатынаста 
жұмыс жасауының үлгісін көрсетті. 
Семинарға қатысушылардың сауалына жа-
уап бере отырып, олардың тексеруді қалай 
жүргізетіндіктерін де сұрады.

– Ақпан айының соңына дейін осы 
үлгідегі семинар Жаңақорған стациясын-
да, Қазалы мен Сексеуіл станцияларында 
да өткізілетін болады. Мұның барлығы 
бөлімше бойынша пойыздардың қозғалыс 

қауіпсіздігінің сақталуын арттыру, маневр-
лік жұмыс кезінде өндірістік ережелерді 
сақтауға мән беру, станция кезекшілері 
мен пойыз құрастырушылардың сөйлесу 
регламентін қаншалықты дәрежеде 
сақтап жұмыс жасайтындығын анықтау, 
бекет басшыларының өздеріне тиісті 
нормативтік міндеттемелерін жауапкер-
шілігін анықтау мақсатында өткізіліп 
отыр, біз семинарға қатысушылардың 
әрқайсысының кәсіби міндетін адал 
атқаруын талап етеміз, бұл талаптың толық 
орындалуы қауіпсіздіктің сақталуына кепіл 
болмақ, – деді Бекжан Өтеулиев.

Семинарда станция жолдарын айлық 
комиссиялық тексеруден өткізу кезінде 
инфрақұрылымды айрықша бақылауға 
мән беру, меневрлік жұмыс кезінде 
пойыз құрастырушылардың ИДП тала-
бын қатаң сақтауы, маршрутты дайын-
дау кезінде маршруттың толық дайын 
болғандығына көз жеткізіп барып ко-
манда беру, станцияның ТРА талабын 
бұлжытпай орындау сынды ережелердің   
қатаң сақталуы талап етілді, бұл өз кезе-
гінде сол теміржолшының қауіпсіздігіне 
кепіл болса, бұл кепілдік жылжымалы 
құрамның қауіпсіздігіне кепіл болатыны  
қайта-қайта сөз болды.   

– Бүгінгі семинардан көп әсер алдым. 
Теориялық тұрғыдан білгенмен, станция 
жолын аралап көру, оқу-жаттығу поли-
гонында тексеруді көзбен көру әсерлі 
болды. Көп естігеннен, тек жалаң дәріс 
тыңдағаннан осындай бір рет көзбен 
көрудің маңыздылығы зор екеніне тағы 
бір көз жеткіздік, – дейді Тереңөзек 
станциясының бастығы Мұрат Маликов.

Суретті түсірген автор
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ЭКОЛОГИЯ

В Костанайском регионе в филиале ОО «Казахстанский от-
раслевой профсоюз работников железнодорожного, автомо-
бильного, воздушного и водного транспорта» подвели итоги 
работы прошлого года. 

По этому поводу состоялось заседание с участием работников 
филиала профкома, руководства Костанайских отделений ГП и 
магистральной сети. Заседание началось с вручения благодарствен-
ных писем активистам, проявившим себя в прошлом году. Затем 
присутствовавшие заслушали доклад руководства костанайского 
филиала профкома о проведенной работе, а также отчеты пред-
ставителей отдельных подразделений по выполнению условий 
Коллективного договора. Как выяснилось, на всех предприятиях 
региона все его нормы успешно соблюдаются. Также в минувшем 
году немало внимания было уделено социальным акциям, в частно-
сти, благодаря усилиям профсоюзов сто детей железнодорожников 
из отдаленных станций побывали на елке в областном центре, где 
им была представлена насыщенная и познавательная программа. 

– В этом году продолжим работу по социальному направлению 
и волонтерскому движению, – сказал заместитель директора Кос-
танайского отделения ГП, по совместительству курирующий мо-
лодежное волонтерское крыло региона, Ильяс Исмаилов, – Мы 
уже организовали и провели ряд акций, направленных на помощь 
социально-уязвимым слоям населения, с участием наших молодых 
сотрудников. 

Также работники профсоюза проводят регулярные обучающие 
тренинги и семинары с работниками предприятий региона с це-
лью расширить их уровень знаний и повысить профессиональный 
уровень. Продолжается работа в сфере охраны труда, обеспечения 
спецодеждой и обувью. 

Аслан КУДАБАЕВ, Костанай

ИТОГИ ВСЕЛЯЮТ ОПТИМИЗМ

«Қазақстандық салалық теміржол, автомобиль, әуе және су көлігі 
қызметкерлерінің кәсіби одағы» қоғамдық бірлестігінің Орталық 
Кеңесі  «ҚТЖ» ҰК» АҚ – «Құлсары жол дистанциясы» филиалының 
төрайымы 

Нұржанова Фатыма Хусаинқызының 
мезгілсіз қайтыс болуына байланысты оның отбасына қайғыларына 
ортақтасып, көңіл айтады.

– Сейчас мы как раз проводим ежегодную работу 
по сбору средств на счета патронажных детей, – 
рассказала представитель Центрального совета ОО 
«Казпрофтранс» Айгуль Жайлаубаева. – В марте 
железнодорожники перечислят на счета детей в 
АО «Жилстройсбербанк» определенную сумму из 
своей заработной платы. 

Но это не единственный подарок, который го-
товят детям-сиротам работники стальной маги-

страли в эти дни. Железнодорожники отправятся 
к ним в гости на День благодарности – праздник 
«Ризашылык», который в Детской деревне Усть-
Каменогорска отметят 1 марта. 

Железнодорожники участвуют в проекте Вос-
точно-Казахстанской области –  комплексных ме-
роприятиях по поддержке детей-сирот и детей, 
оставшихся без попечения родителей, с 2011 года. 
За эти годы работники стальной магистрали дали 
путевку в жизнь 23-летней Тане Масловой, которая 
успешно окончила среднюю школу, поступила в 
КазАТК имени Мухамеджана Тынышпаева и про-

БЛАГОТВОРИТЕЛЬНОСТЬ

С ЗАБОТОЙ О ДЕТЯХ
Свыше 13,4 миллиона тенге собрали железнодорожники 
Защитинского региона для своих подопечных из Детской 
деревни Усть-Каменогорска. Эти деньги будут направлены 
на покупку для них жилья, когда патронажные дети достигнут 
совершеннолетия.

ходит там обучение. Еще один воспитанник, Влади-
мир Вторушин, несколько лет назад после выпуска 
из Детской деревни на собранные работниками 
стальной магистрали деньги купил себе жилье в по-
селке Белоусовка. Бывшего патронажного ребенка 
железнодорожников из Детской деревни Татьяну 
Фазылову забрала мать, восстановившись в правах. 

Сейчас под патронажем железнодорожников на-
ходятся семь воспитанников Детской деревни. Двое 
самых старших – 2002 года рождения. Младшему, 
Исламу Мамутову, в этом году исполнится 12 лет.

У Серебрянской дистанции пути и Защитинской 
дистанции сигнализации и связи под патронаж-
ным воспитанием находится Мавлади Голяков, у 
Защитинской дистанции пути – Сергей Кривченко, 
у Оскеменского эксплуатационного локомотивного 
депо – Карина Груздева, Семейского отделения гру-
зовых перевозок по Защитинскому региону – Архат 
Груздев, филиала АО «ВЖДО» – Ислана Мамутова 
и Ислам Мамутов, у Оскеменского  эксплуатаци-
онного вагонного депо – Тимур Телеубаев. 

Железнодорожники не только собирают день-
ги для детей-сирот, но и поздравляют их с днем                  
рождения, знаменательными праздниками, дарят 
подарки.

Ольга УШАКОВА, 
Усть-Каменогорск

Путейцы заблаговременно готовились к про-
пуску талых вод: вскрыли и очистили от снега 
кюветы, нагорные и водоотводные канавы, от-
косы, зная, к чему может привести обилие снега 
и резкое изменение погоды.

Разработаны и утверждены необходимые 
организационно-технические мероприятия по 
обеспечению безопасного пропуска вод. Сто-
ит напомнить, что для реки Хоргос характерно 
практически ежегодное формирование мощных 

паводков, а долина реки ниже озера Казанколь 
имеет широкое плоское днище, деформирован-
ное прохождением паводков и селевых выбросов 
из боковых притоков. Мостостроительной ком-
панией ТОО «СП Евраскон» выполнена работа 
по защите и укреплению берегоукрепительной 
дамбы на реке Хоргос.   

На Алтынколе выполнена работа по заливке 
бетонным раствором тела продольной защитной 
стенки и шапочного бруса протяженностью 620 
метров, уложен бутовый камень вдоль берегоукре-
пительной дамбы правого берега протяженностью 
430 метров, произведена расчистка русла реки. 

ПАВОДОК

Елена КОЛДАСБАЕВА, 
Алматинская область

В ОЖИДАНИИ ТАЛЫХ ВОД
В связи с аномальным потеплением в регионе, сменяющей-
ся ливневыми дождями, особое внимание алтынкольских 
путейцев приковано к реке Хоргос. Повод усилить бди-
тельность более чем серьезный, а опасность весеннего 
подтопления только усиливает риск. 

Тщательно укреплен левый берег со сторо-
ны Китая –  заливка бетонным раствором тела 
продольно-защитной стенки протяженностью  
584 метра, уложены габионы вдоль поперечно-
подпорной стенки протяженностью 106 метров 
на выходе железнодорожного и автодорожного 
мостов. 

По словам начальника Алтынкольской дистан-
ции пути Алибека Аскара, создан аварийный за-
пас ГСМ на случай возникновения нестандартных 
ситуаций, организована бригада, получившая 
инструктаж о порядке действий при обнару-
жении угрозы размыва берегоукрепительной 
дамбы и других опасных явлений. С перечнем 
потенциально опасных мест ознакомлены ло-
комотивные бригады, обсуживающие участок 
Жетыген – Алтынколь. 

Подготовка к паводку ведется в тесном                         
взаимодействии со службами ЧС. Сформирован 
противоразмывной поезд, который полностью 
укомплектован всем необходимым.

Учитывая опыт прошлых лет и зная непред-
сказуемость реки Хоргос, путейцы ведут мони-
торинг паводковой ситуации, а мост находится 
под особым контролем. 

Фото автора

На сегодняшний день из населенных пунктов 
Карагандинской области вывезено 1,5 миллиона 
кубометров снега. Большая часть этого объема при-
ходится на областной центр. В связи с выпадением 
обильных осадков специалистами обследуются во-
дохранилища и плотины, которые находятся выше 
уровня железнодорожного полотна в пределах Ка-
рагандинского отделения магистральной сети.

По словам начальника отдела пути НЖС-4 Нур-

жана Калиева, в настоящее время обследованию 
подлежат озеро Батпакколь, расположенное на пе-
регоне Вишневка – Анар, водохранилище «Каменное 
озеро» на узле Осакаровка – Актасты, водохранили-
ще «Туздинское» на станции Нура – БП-696, водох-
ранилище «Саранское» на перегоне Сокыр, водох-
ранилище «Муздыбайское» на станции Жанаауыл. 
Вышеназванный список пополнился плотинами «То-
пар», «Промежуточная», «Верхняя Жаманжольская», 
«Дирепсал», «Пятиневская», а также водохранили-
щами «Карасуйское» и «Кенгирское, относящиеся 
к Акадырской и Жанааркинской дистанциям пути. 

На случай паводка в полной готовности нахо-
дятся органы управления, силы и средства служб 
гражданской защиты, а также сотрудники желез-
нодорожных организаций.

Как отметила пресс-секретарь ДЧС Карагандин-
ской области Жанна Дауренбекова, подобные уче-
ния необходимы для отработки взаимодействия и 
оповещения центральных местных исполнительных 
органов, железнодорожных структур в проведении 
практических противопаводковых мероприятий.  

В ходе учений местными исполнительными ор-
ганами были осуществлены практические работы 
по сооружению защитных дамб на прорывоопас-
ных участках берегов рек. На сегодняшний день 
отработаны мероприятия по эвакуации населения, 
обеспечению спальными принадлежностями и го-
рячим питанием.

С наступлением первого дня весны в регионе 
запланированы работы по взрыву льда на 20 круп-
ных участках, где расположены водохранилища, 
плотины и озера.

ГОТОВИМСЯ К ВЕСНЕ
В рамках республиканского командно-штабного учения «Кок-
тем-2020» в Караганде прошла ежегодная штабная тренировка 
по ликвидации последствий паводка в весеннее время года. 

Светлана МОГАЙ, 
Караганда

Сегодня политика Акмолинского отделения ма-
гистральной сети в сфере охраны окружающей 
среды ориентирована на повышение уровня эко-
логической безопасности железнодорожных пе-
ревозок и сохранение природных систем. В этой 
связи проекты нормативов предельно допустимых 
выбросов вредных веществ в атмосферу разработа-
ны по всем предприятиям, входящим в состав Кок-
шетауской дистанции электроснабжения по двум 
областям – Северо-Казахстанкой и Акмолинской. 

– С целью защиты окружающей среды нами еже-
годно проводится инвентаризация источников вы-
бросов, отходов производства и потребления. Эти 
мероприятия позволяют осуществить мониторинг 

сфер окружающей среды – воды, воздуха, почвы, 
измерения физических параметров (шум, вибра-
ция, электромагнитные излучения) и определения 
токсичности воды и отходов, – рассказывает веду-
щий инженер службы безопасности и охраны труда, 
промышленной безопасности и экологии Кокше-
тауской дистанции электроснабжения Юлия Тё. 

Кроме того, железнодорожниками постоянно 
ведется работа по сортировке твердо-бытовых от-
ходов. На стационарных объектах повсеместно 
установлены контейнеры с соответствующими 
маркировками для раздельного сбора мусора: 
«Пластик», «Стекло», «Бумага» «Прочие отходы». 
Филиалом представляются отчеты по опасным 
отходам и производственному экологическому 
мониторингу эмиссии в окружающую среду. 

– На предприятии разработаны паспорта опас-
ных отходов, ведутся журналы учета, проверки 
состояния технической и экологической безопас-
ности, – продолжает Юлия Тё. – Также ежегодно 
заключаются договора на вывоз твердо-бытовых 
отходов, повышение квалификации лиц, ответ-
ственных за природоохранную деятельность, 
утилизацию оргтехники и шин. Повсеместно 
производится замена ртутьсодержащих ламп 
на светодиодные.

В первой декаде марта филиалом проведена че-
реда экологических субботников и акция «Вместе 
на доброе дело!», направленная на минимизацию 
потребления водных, энергетических ресурсов, 
снижение выбросов и сбросов загрязняющих ве-
ществ во всех подразделениях филиала. 

СООТВЕТСТВУЯ СТАНДАРТАМ
Кокшетауская дистанция электроснабжения филиала Акмолинского отделения маги-
стральной сети постоянно ищет пути эффективного использования всех видов ресурсов 
для снижения воздействия на окружающую среду. В настоящее время экологическая 
безопасность обеспечивается за счет реализации программы производственного эко-
логического контроля и технического перевооружения, а также совершенствования 
действующей системы управления природоохранной деятельностью. 

Руслан РАХМЕТОВ

В столице состоялась церемония награждения самых актив-
ных внутренних тренеров АО «НК «ҚТЖ» по итогам минувшего 
года. Благодарственными письмами руководства компании 
отмечены шесть сертифицированных тренеров первого потока, 
внесших особый вклад в повышение квалификации производ-
ственных работников. 

Во время  отчетной встречи с внутренними тренерами АО «НК 
«ҚТЖ» заместитель председателя правления компании по кор-
поративным вопросам и HR Серик Абденов и управляющий ди-
ректор по HR Тамила Микулич отметили, что в целях повышения 
эффективности компании реализуется ряд инициатив, в том числе 
направленных на повышение уровня удовлетворенности клиентов. 
И внутренние тренеры выступают проводниками качественных 
изменений, призванных повысить имидж компании.

– Именно поэтому в прошлом году мы вышли с инициативой 
запустить программу сертификации внутренних тренеров, –  под-
черкнул Серик Абденов. – Это не первая программа сертификации 
внутренних тренеров в ҚТЖ, но это первая программа, от которой 
мы получили результат в виде 2,5 тысячи человеко-часов обучения, 
которое уже провели наши тренеры.

Заместитель председателя правления добавил, что всего за два 
месяца работы 19 сертифицированных внутренних тренеров компа-
нии обучили 149 человек, в числе которых более 100 проводников, 
20 бригадиров и начальников участков и 25 дежурных по вокзалу. 

Обучение прошло по таким  темам, как клиентоориентирован-
ность, эффективные коммуникации, кодекс деловой этики, стрес-
соустойчивость, а также личностно-деловые качества.

– Мне бы хотелось выразить слова благодарности самым ак-
тивным тренерам из первого потока. Это наши коллеги, которые 
провели уже по четыре и более тренинга, – отметил Серик Абденов. 
– Кроме повышения квалификации производственных работников 
мы получаем и дополнительные результаты от работы внутренних 
тренеров. Так, главный менеджер департамента управления челове-
ческими ресурсами  Дирекции магистральной сети Гульнар Катаева 
при обучении проводников узнала о проблеме с паспортами для 
пересечения границы с Узбекистаном поездными и локомотивными 
бригадами. С этого года этим работникам будет компенсирована 
стоимость получения нового паспорта. 

В этот день благодарственными письмами руководства наряду 
с Гульнар Катаевой отмечены директор по управлению человече-
скими ресурсами АО «Пассажирские перевозки» Алма Саулебаева, 
главный менеджер Центра трансформации бизнеса Татьяна Дрозд, 
менеджер по учету основных средств департамента бухгалтерско-
го учета многофункционального центра обслуживания Гульжан 
Кишкентаева, менеджер функционального направления отдела 
оценки филиала АО «НК «ҚТЖ» – «Центр оценки и развития пер-
сонала железнодорожного транспорта» Фюриза Узакова и главный 
менеджер департамента бизнес-архитектуры Жанбота Шакиров.

В отчетной встрече также принял участие и новый набор внутрен-
них тренеров, которым еще предстоит пройти курс сертификации.

– Мы запускаем обучение порядка 40 внутренних тренеров  по 
охране труда и 60 тренеров по личностно-деловым качествам. После 
получения сертификатов в мае-июне текущего года они приступят 
к обучению 1000 сотрудников, непосредственно работающих с 
клиентами, в разных регионах страны, – проинформировала менед-
жер функционального направления по корпоративному обучению 
филиала АО «НК «ҚТЖ» – «Центр оценки и развития персонала 
железнодорожного транспорта» Аягоз Темирова. 

Стоит отметить, что обучение в рамках одного из четырех мо-
дулей по охране труда стартовало уже вчера. 39 человек в новом 
наборе приехали в столицу из регионов. Занятия для железнодо-
рожников проводит один из лучших бизнес-тренеров в Казахстане 
Ильдар Валиуллов.

Любовь РОВБА
Фото Александра ЖАБЧУКА

НАГРАДЫ – 
САМЫМ АКТИВНЫМ 
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4 ӘЛЕУМЕТ

ҚҰЛАНБАЕВ ДАРХАН ҰЙҚАСҰЛЫ – «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
АҚ филиалы – «Ақтөбе ЖТ бөлімшесі» директорының орын-
басары (28 ақпан)

ИСМҰХАМБЕТОВ ӘДІЛЖАН ӘБІЛҚАЙЫРҰЛЫ – «ҚТЖ-Жүк 
тасымалы» АҚ бас директорының корпоративтік мәселелер 
жөніндегі орынбасары (28 ақпан)

АНЫҚБАЕВ ӘБІЛХАН ИЛЬЯСҰЛЫ – «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
АҚ филиалы – «Алматы ЖТ бөлімшесі» директорының логис-
тика жөніндегі орынбасары (29 ақпан)

ШҮЛКЕБАЕВ НАУРЫЗБАЙ ҚАРАТАЙҰЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
филиалы – «Павлодар магистральдық желі бөлімшесі» Пав-
лодар материалдық-техникалық жабдықтау базасының 
бастығы (1 наурыз)

СЕРІКБАЕВ МАРАТ ЖАЙЛАУБАЙҰЛЫ – «Қазтеміртранс» 
АҚ бас директорының пайдалану жөніндегі орынбасары                     
(2 наурыз)

Қ ұ т т ы қ т а й м ы з !

В ДЕПАРТАМЕНТЕ БЕЗОПАСНОСТИ ДВИЖЕНИЯ АО «НК «ҚТЖ» ДЛЯ ОБЕСПЕЧЕНИЯ БЕЗОПАСНОСТИ ПЕРЕВОЗОЧНОГО ПРОЦЕССА РАБОТАЕТ ТЕЛЕФОН ДОВЕРИЯ 60-63-08.

Қосұйым МҰҚАШЕВ, 
Атырау

«Нұр-Медиа»  ЖШС  Бас директоры   
Болат КАЛЬЯНБЕКОВ
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ӨНЕРБАЯН

ГОД ВОЛОНТЕРА

СПОРТ

ВАЖНО ЗНАТЬ

ПРЕДУПРЕДИТЬ – 
ЗНАЧИТ 
ПРЕДОТВРАТИТЬ

Пожарная безопасность становится одним из 
самых актуальных вопросов в стране, и, как выяс-
нилось, многие граждане пренебрегают элемен-
тарными ее правилами.

Причины возгораний и смертей в отопительный 
сезон часто банальны – неосторожное обращение с ог-
нем, неисправность электропроводки или отравление 
угарным газом. Следование простейшим требованиям 
здравого смысла может не то что предотвратить тра-
гедию, но не допустить даже намека на нее.

Как вы можете предупредить пожар? Во-первых, 
умейте правильно оценить степень опасности возник-
новения пожара (убедитесь в исправности отопитель-
ных проборов, электропроводки, обогревательных 
проборов и пр.). Ознакомьтесь с возможными путями 
эвакуации, изучите средства борьбы с огнем и не за-
бывайте поддерживать чистоту и порядок в доме. Ведь 
даже слой пыли и пленка жира могут способствовать 
распространению огня.

Кроме того, убедитесь, что электрочайники и утюги 
имеют подставки из негорючего материала. Чтобы 
огонь не принес беды, всегда прежде чем уйти из квар-
тиры перекройте подачу газа, отключите все электро-
приборы. 

Если все-таки пожар случился, сохраняйте хладно-
кровие. Самое главное – не поддаваться панике и дей-
ствовать согласно инструкциям. Это поможет выйти 
из объятого пламенем помещения.

Необходимо незамедлительно позвонить в проти-
вопожарную службу, затем установить очаг пожара. 
Если задымление очень сильное, передвигайтесь по 
квартире как можно ближе к полу, так как основная 
часть токсичных газов имеет высокую температуру 
и поднимается вверх. Никогда при возникновении 
пожара не открывайте окна и балконные двери. Ведь 
это источник кислорода к возгоранию, и пожар только 
усилится. Если невозможно самостоятельно ликвиди-
ровать возгорание, покиньте квартиру и дожидайтесь 
приезда пожарных.

В случае пожара, позвонив в пожарную часть по те-
лефону 101, необходимо кратко сообщить причину 
вызова, что именно горит, подробный адрес.

Руслан РАХМЕТОВ

В поселке Узенка Карагандинской области состоялось откры-
тое первенство по лыжным гонкам на призы Карагандинского 
филиала ОО «Казахстанский отраслевой профессиональный 
союз работников железнодорожного, автомобильного, воздуш-
ного и водного транспорта». 

В соревнованиях приняли участие 6 команд, в которые вошли 
сотрудники предприятий и организаций, дислоцированных в гра-
ницах отделения ГП и  магистральной сети. В зачете учитывались 
два лучших результата у мужчин и один у женщин. 

По словам председателя Карагандинского филиала «Казпроф-
транс» Яхии Альмусина, подобные командные соревнования уже 
стали традиционными и проводятся не первый год. 

– Как правило, участники соревнуются на дистанциях 3 киломе-
тра мужчины и 1 километр женщины. Стиль прохождения дистан-
ции классический. Это вид передвижения, при котором лыжник 
практически всю дистанцию проходит по подготовленной лыжне. 
Классические лыжные ходы разделяют по способу отталкивания 
палками на попеременные и одновременные. Отрадно осознавать, 
что сотрудники железной дороги ведут здоровый образ жизни без 
вредных привычек, – отметил Яхия Альмусин. 

По итогам соревнований первыми прошли лыжню неоднократные 
чемпионы республиканских соревнований по зимним видам спорта 
– сотрудники Карагандинского эксплуатационного локомотивного 
депо ТЧЭ-14, вторыми – отделения магистральной сети и третьими 
– команда ДС станции Караганда-Сортировочная. 

В личном зачете среди женщин в очередной раз отличилась опе-
ратор Карагандинского эксплуатационного локомотивного депо 
Галина Золотухина. Среди мужчин первое место завоевал машинист 
ТЧЭ-14 Мадет Абикен. Призеры первенства получили ценные призы 
от филиала «Казпрофтранс».

                                           Светлана  МОГАЙ, Караганда
Фото автора 

 

С донорства начали свои первые шаги в рамках инициативы 
«2020 БЛАГОродных дел» неравнодушные работники филиала 
АО «НК «ҚТЖ» – «Центр оценки и развития персонала». 

Стоит отметить, что сотрудники центра совершают добрые дела 
не только в Год волонтера, а протягивают руку помощи тем, кто в 
ней нуждается, на протяжении уже долгого времени. 

Инициатива компании лишь стала толчком для новых благород-
ных поступков. В ее поддержку 10 работников разных возрастов и 
должностей отправились сдавать кровь в Научно-производственный 
центр трансфузиологии в столице.

Железнодорожники  заполнили анкеты, прошли осмотр у тера-
певта, сдали анализ для определения уровня гемоглобина. А уже 
потом, угостившись горячим сладким чаем с печеньем, получили 
допуск непосредственно к сдаче крови.

– Иногда для того чтобы спасти чью-то жизнь, не нужно совершать 
больших подвигов. Достаточно не быть равнодушным и найти время 
на донорство. Желание помочь, сделать мир добрее должно быть 
нашим ежедневным мотиватором, ведь однажды эта помощь может 
понадобиться нам и нашим близким, стоит помнить об этом, – при-
звал коллег главный менеджер блока корпоративного обеспечения 
филиала АО «НК «ҚТЖ» – «Центр оценки и развития персонала» 
Ержан Найманбай.

Любовь РОВБА
Фото автора

СДЕЛАТЬ МИР ДОБРЕЕ

Осыған орай Қазалы вагон пайдалану 
депосының бастығы Арғын Орымбаев Ши-
елі техникалық қызмет көрсету бекетінің те-
міржолшылары арасында болып, түсіндірме 
жұмыстарын жүргізді. «Еріктілік жастардың 
ғана ісі емес, титтей болсын жақсылық, игілік 
жасау арқылы оған әрқайсымыз үлес қоса 
аламыз. Жақсылық жасаудан жарысқан, 
қайырымдылықтан қалыспаған  халықтың 
ұрпағымыз ғой, сондықтан елдік шараға үн 
қосайық» деді ұжым басшысы.    

Шиелі техникалық қызмет көрсету бе-
кетіндегі ұжымдастарымен жүргізілген 
жұмыстардың соңы бәрін «өзіңнен баста» 
қағидасына орайластырылып, вагон пайда-
лану депосының теміржолшылары бұл бас-
таманы бірауыздан қолдайтындарын жет-
кізді. Игілікті өздерінен бастауды ұйғарған 
вагоншылар  мекеменің жұмыс бөлмелерінен 

басталған тазалық жұмысы мекеме ауласын-
да жалғасын тапты. Жұмыстан тыс уақытта 
құрал-саймандарын алып өз жұмыс орын-
дарын, мекеме аулаларын тазалап, тап-
тұйнақтай етті.   

– Қазалы вагон пайдалану депосы ұжы-
мының жұмыстан тыс уақытын өз еріктері-
мен игілікті іске арнайтын жобасын бүгін 
осы Шиелі бекетінен бастап отырмыз, бұл 
алдағы уақытта барлық филиалда және әр 
қырынан жалғасын табатын болады, – деді 
Қазалы вагон пайдалану депосының бастығы 
Арғын Орымбаев.

Вагоншылар ұжымының теміржолшы-
лары келесі кезекте қамқорлықты қажет 
ететін жандарға рухани-демеу тұрғыдан 
қайырымдылық, қолдау жасауды іске 
асырмақ.

 Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, Шиелі

 

Алайда, әннің шығу тарихы, авторы кім, 
бүгінде бірі білсе, бірі білмейді, әсіресе жастар 
мұндай әннің барынан да бейхабар болар. 
Жуырда ән авторы Исмағұлов Жұмажан ағамен 
кездесудің сәті түсіп, аз-кем сұхбаттасқан едік. 

– Жұмажан аға, «Машинистер әні» қалай 
туды, қай жылдары жазылды? 

– Ол ән сонау 60-шы жылдардың аяғында 
жазылған еді. Мен Отан алдындағы борышымды 
өтеп келген соң, 1968 жылы Мақат локомотив 
пайдалану депосына жөндеуші-слесарь болып 
жұмысқа кірдім. Ол кездер бір тамаша уақыт 
еді. Жастар күндіз жұмыста, кешке клубта бас 
қосатын. Депоның көркемөнерпаздар ұйымы 
болды. Онда өнерлі жастар көп болды, қазағы 
бар, орысы бар, басқа ұлттар бар.  Менің баян 
тартатыным бар еді. Сол үйірмеге мен де келіп 
қосылдым. Машинист көмекшілігіне оқып 
куәлік алдым. Сөйтіп жүргенде смотр болады 
деген хабар жетті. Ол кезде мекемелер арасында 
көркемөнерпаздар байқауы үнемі болып тұрушы 
еді. Соған дайындыққа кірісіп кеттік.    

– Ол жылдары Мақат депосының жаңа 
құрылып, жергілікті мамандар енді 
қалыптасып жатқан кез болар?  

– Иә, теміржолшылардан жергілікті маман-
дар ол тұста әлі көп шыға қоймаған кез, таңсық 
кәсіп, машинистердің дені – басқа облыстардан, 
республикалардан келгендер.  Ескендір Кенже-
ханов деген Арыстың жігіті машинист болып 
жұмыс істеді, мен соған машинист көмекшісі 
болдым. 1968 жылы Мақат-Маңғыстау бағытына  
алғашқы жолаушылар пойызы шықты. Сол 
пойызды бірінші жүргізген осы Ескендір бола-
тын. Екеуміз ағалы-інідей боп араласып кеттік, 
ол менен  8-9 жас үлкен еді. Әлі есімде, 1969 
жылдың жаймашуақ күзі, кезекті сапардамыз,   
жүйткіген тепловоз терезесінен қарап келеміз. 
Мақатқа таяп қалдық. Ескендір манадан аузы 
күбірлеп әлдене жаттап отырғандай, алдағы 
байқауға бірдеңе ойластырып отырғанын сездім. 
Бір кезде маған қарап: «Менің бала кезден 
өлең жазатын азын-аулақ әдетім болған, мына 
шумақтарым қалай? Сен осыған ән шығарсаң 
қатып кетеді, байқауда бәрінен озамыз» деп 
ыңылдап отырып айтып берген еді. Менің тек 

ГОНКИ ПО ЛЫЖНОЙ СТЕЗЕ

«МАШИНИСТЕР ӘНІ» ТУРАЛЫ БІЛЕСІЗ БЕ?  
«Әндетіп келем, жарысып желмен, мінгенім менің тепло-
воз...» деп басталатын жеңіл ырғақта айтылатын ән өткен 
ғасырдың 70-ші жылдары батыс өңірінде, әсіресе Атырау, 
Мақат теміржолшылары арасында өте танымал болды.Те-
мір тұлпарды тізгіндеген тепловоз машинистерінің аузынан 
тастамайтын сүйікті әні болыпты.   

баян тартатыным болмаса, ән жазу деген ойымда 
жоқ нәрсе. «Мен композитор емеспін ғой» деппін 
сасқанымнан. «Болмасаң – боласың, несі бар» 
деп күлді ол. Өлең сөзі жатық, айтуға жеңіл екен. 
Кейбір кедір-бұдыр жерлерін екеулеп өңдеп, әнге 
айналдыруға ден қойдық. Бірнеше күн ойланып 
жүріп, құлағыма дүдік-дүдік, дүдік-дүдік деген 
пойыз тарсылы ғана келе береді. Баянымды 

қолыма алып, біраз күн әурелендім. Әуен біре-
се ана әнге, біресе мына әнге ұқсап кететіндей. 
Ақыры осы ән туды, ол жігіттерге де ұнады. 
Қайырмасы пойыздың дүрсіліндей дүк-дүк етіп 
қайрылатынына риза болып бәрі өлеңді жаттап, 
смотрда айтуға келісті. Айтқандай, сол жолы 
аудандық көркемөнерпаздар байқауында осы 
әнмен бірінші орын алып, облысқа да осы әнмен 
бардық. Келесі 1970 жылы смотрға тағы бардық. 
Оған Мақат ауданынан 120 адам қатысып, ол 
жолы Ескендірдің «Жайықтың жағасы» деген әнін 
апардық. «Бояуы кеппеген ән» деп хабарлады 
конферансье. Сөйтіп екеуміз екі әннің авторы 
боп шыға келдік. Бұл ән де халыққа ұнады. 

– Шығармашылықтарыңыз әрі қарай да 
жалғасты ма?    

– Тағы бір ән жаздық, «Жұлдызым» деген,  
үшеуіне де авторлық құқығымыз бар. 1972 жылы 
Ескендір аға туған жеріне көшіп кетті, Арысқа. 
Осыдан кейін шығармашылық байланысымыз 

үзілді. Жайсаң жігіт еді, жан-жақты, өнерлі, сегіз 
қырлы, бір сырлы азамат болатын. Еліне барған 
соң депода машинист, инструктор, басшылық 
лауазымдарда болды. Әкесінің атында көше 
бар Арыста. Қоғамдық өмірден тыс қалмай, 
көркемөнерпаздар үйірмесін жүргізді, сонда 
самбо мектебін де ашты. Кейін зейнеткерлікке 
шықты, хабарласып тұрдық. 2018 жылы дүниеден 
озды. Қаделерінде болдық, жылына қатыстық. 
Апайға телефон соғып, әлі күнге амандығын біліп 
тұрамын. 

– Сіз әлі де баян тартасыз ба?
– Иә, баянды тастамаймын. Осында ардагер-

лер ансамблін басқарамын бүгінде. Халыққа 
концерттер қоямыз. Үлкен балам теміржолшы, 
кенже балам Дина Нұрпейісова атындағы оркес-
трде. Бірі – мамандығымды, бірі өнер жолымды 
таңдады.  

– «Машинистер әнінің» тағдыры туралы не 
айтуға болады?  

– Әрине, ол кезінде теміржолшы мамандығы 
таңсық, машинист – ең мәртебелі мамандық бо-
лып тұрған заманда жаппай айтылған, «модаға» 
айналған ән болды. Бірақ бүгінде ескіріп, 
ұмтылғаны рас, заман басқа, заң басқа, талғам 
басқа. Бірақ, Мақат теміржолшылар қаласы ғой, 
ел ішінде ұмытылған жоқ, теміржолшылар бас 
қосқанда ара-тұра әлі айтылады. Осыдан бірне-
ше жыл бұрын бір балалар келіп, осы әнге клип 
түсіреміз деп рұқсат сұрады, батамды бердім. 
Жергілікті темір жол басшылығымен келісіп, 
Мақат станциясы мен депо жігіттері көмек 
көрсетіп, тәп-тәуір бейнебаян түсіріпті, қазір 
ғаламторда жүр.

– Әңгімеңізге рахмет, аға, аман жүріңіз, 
өнеріңіз ұрпақтан ұрпаққа жалғассын!

Суретті түсірген автор

ЕРІКТІЛЕР ЖЫЛЫ

ИГІЛІК ЭСТАФЕТАСЫ 
БАСТАУ АЛДЫ
ҚР Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев 2020 жыл-
ды «Еріктілер жылы» деп жариялауына байланысты                    
«ҚТЖ-Жүк тасымалы» АҚ басшылығы 2020 жылға                 
«Игі істер эстафетасы» жобасын іске қосты.  

Суретті түсірген автор
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